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Zowat een jaar geleden, in 1997 overleed de Italiaanse architect Aldo Rossi. Het lot wou dat 

uitgerekend Rossi, de man die de stad wilde terugwinnen op de auto en de architectuur teruggeven 

aan de mens, stierf in een auto-ongeval. Halfweg de jaren zestig had Rossi, zoals zovelen, gezien dat 

de moderne architectuur tenonderging door economische exploitatie. Hij zag ook dat, door de aanleg 

van snelwegen en het massaal gebruik van de auto, de periferie zich als een kanker ontwikkelde, 

terwijl de stadscentra doodbloedden of het slachtoffer werden van kaalslag en bouwdozen. Rossi zag 

dat niet werkloos aan, maar formuleerde in zijn klassiek geworden boek 'L'architettura della cittá ' een 

alternatief.  

 

Als Italiaan putte Rossi beelden en vormen uit de architectuurgeschiedenis. Daarbij ging hij niet alleen 

te leen bij de Romeinen en de Grieken, hij keek ook met bewondering naar de utopische modellen van 

Boullée, de 19de-eeuwse industriële gebouwen uit zijn geboortestad Milaan en de brute schoonheid 

van de Amerikaanse graansilo's. Rossi's ontwapenende schetsen, kindertekeningen zijn het bijna, 

worden nog steeds vertaald in architectuur. Dat gebeurt door zijn voormalige partners in Milaan, en 

wat zijn projecten in België betreft door Alfredo De Gregorio uit Hasselt. Zo komt het dat de 

voormalige Philipsterreinen in Leuven bij wijze van spreken postuum door Rossi werden hertekend tot 

een kantorenpark. Uiteraard worden de details vandaag bepaald door zijn collega's.  

 

Alfredo De Gregorio nam samen met Rossi deel aan de architectuurwedstrijd voor de regionale zetel 

van Belgacom in Limburg, en verbouwde met hem in Hasselt het oude gasthuis tot kantoorgebouw. 

Het gasthuis, één van Rossi's laatste ontwerpen, is onmiskenbaar het product van zijn 'architectuur 

van de stad'. Rossi nam de lay-out van het gasthuis, dat georganiseerd is rond een binnenplaats, over 

en ontwierp de nieuwe kantoorvleugel rond een quasi identieke binnenplaats. Rossi en De Gregorio 

vermeden het perfecte- en vaak dode - symmetrische plan. Zij trokken door een van de 

binnenplaatsen een wandelweg, die de oude hoofdingang verbindt met een steegje. Deze wandelweg 

komen uit naast de nieuwe toren, in de 'oksel' van de straat. Zo krijgt de straat niet alleen een markant 

eindpunt, de toren wordt ook plastisch gearticuleerd. Door de ingreep gaat het hele gebouw werken 

als een scharnier in het stedelijk weefsel.  

 

De toren lijkt misschien een gemakkelijk zetstuk in de architectuur van de stad. Toch speelt hij in dit 

ontwerp een cruciale stedenbouwkundige rol. Aangezien de toren uitsteekt boven het dak en de 

barokke gevel van het Gasthuis, gaat hij complementair inspelen op de leegte van de nabijgelegen 

kanaalkom. De dienst Stedenbouw knipte echter twee bouwlagen van Rossi's toren, en dat is te zien. 

Op zich heeft die verlaging de toren misschien iets subtieler minder 'torenhoog' gemaakt. Jammer 

genoeg gaf dezelfde dienst een vergunning om de gebouwen naast het gasthuis met een verdieping 

op te trekken, waardoor Rossi's gekortwiekte toren oplost in de chaotische skyline van Hasselt.  

 

Een verdieping minder of meer, daar valt of staat een gebouw toch niet mee? Als de kantoren maar in 

orde zijn! Maar daar gaat het nu net fout. Rossi lijkt zich weinig aan te trekken van 'het interieur van de 

stad'. Hij gaat ervan uit dat het interieur zich aanpast volgens de mode van de dag en naar de smaak 

van de bewoners, terwijl de architectuur de eeuwigheid trotseert. Dit is een valabel uitgangspunt 

wanneer de opdrachtgever aandacht heeft voor het interieur. In Hasselt blijkt de bouwheer, het 

pensioenfonds P&V, op het vlak van het interieur geen vragende partij te zijn geweest. Want in het 

gebouw blijft er niets over van Rossi's melancholieke, archaïsche architectuurtaal. Dit is een 

doordeweeks kantoorgebouw: standaard vloerbekleding, standaard systeemplafonds, standaard 

radiatoren. Standaard banaliteit. Ruimtelijk stelt het gebouw niets voor. Van de magistrale toren, die 

zo glorieus de boten in de kanaalkom verwelkomt, voel je binnen helemaal niks. Zelfs de glazen spits 

op de toren heeft geen enkel effect voor de bovenste verdieping: licht noch zicht, hij bestaat 

gewoonweg niet. Bovendien verknalt de lift de geometrische plattegrond van de toren. De 

achillespees van dit project is dat de obsessies, de dwangmatige beelden van Rossi realiteit zijn 



geworden, terwijl architect De Gregorio de opdrachtgever niet kon overtuigen om ook van het interieur 

architectuur te maken. Met het Gallo-Romeins museum in Tongeren bewees hij nochtans wat een 

interieur kan betekenen.  

 

Waar ligt de oorzaak van die discrepantie tussen de kwaliteit van interieur en exterieur? Is het te wijten 

aan de onverschilligheid van Rossi en van de opdrachtgever voor het interieur, of ligt het aan de 

investeerders, die architectuur reduceren tot wat gezien wordt door Jan Publiek? Of is het gasthuis het 

product van een 'joker'? 'Jokers' zijn een fenomeen in de architectuur. Sterarchitecten zoals Rossi 

worden door lokale architecten aangesproken en "ingezet" om samen mee te dingen in 

architectuurwedstrijden. Dit is in Vlaanderen een actuele kwestie, in het licht van de nieuwe 

architectuurcultuur die voorzichtig doordringt bij de overheid. De provincie Brabant selecteerde 

onlangs in een architectuurwedstrijd onder meer op basis van het 'geloofwaardig 

samenwerkingsverband' tussen de leden. Een 'mooi' voorbeeld van het gebruik van een 'joker' is het 

administratief centrum op de voormalige terreinen van de Koninklijke Stapelplaatsen (Entrepot) in 

Antwerpen. Daar werd een ontwerp van de Amerikaanse architect Richard Meier door de molen 

gehaald, zodat niet alleen hij maar ook wij opgezadeld zitten met een gedrocht.  

 

Met het gasthuis in Hasselt ligt de zaak uiteraard anders. Naar de gemeenschap toe, is dit een project 

met kwaliteit dat de stad een meerwaarde geeft. Het interieur mag de burger worst wezen, toch heeft 

de banaliteit ervan impact op de stad. Want zolang het gebouw leegstaat en geen huurder vindt, blijft 

het hek dicht, de wandelweg gesloten en de binnenplaats verboden terrein. Wie schrijft er straks een 

theorie over 'het interieur van de stad'? 
 


